



## الروح القدس

❖ نحتفل اليوم بعيد حلول الروح القدس على التلاميذ. فهو عيد ولادة الكنيسة وهذا الحلول تم بوعده من السيد المسيح للتلاميذ "وفيما هو مجتمع معهم اوصاهم ان لا يبرحوا من اورشليم بل ينتظروا موعد الاب الذي سمعتموه مني" (أع ١ : ٤). فحلول الروح القدس وعد صادق من السيد المسيح لكن من هو الروح القدس؟ وهل كان له وجود في العهد القديم ام عرفناه فقط في العهد الجديد؟

❖ الروح القدس هو الله ذاته فنحن نؤمن بإله مثلث الأقانيم ففي رشنا للصليب نقول ياسم الأب والإبن والروح القدس الإله الواحد آمين.

❖ الروح القدس في العهد القديم: "وكانت الارض خربة وخالية وعلى وجه الغمر ظلمة وروح الله يرف على وجه المياه" (تك ١ : ٢).

❖ في العهد القديم كان الروح القدس يحل على افراد ليعطيهم مواهب معينة فكان يحل على الأنبياء وبعض الملوك والقضاة وكان من الممكن ان يفارق الروح القدس الشخص الذي حل عليه كما حدث مع شاول الملك مثلاً.

❖ اما في العهد الجديد فالروح القدس حل علينا جميعاً عندما حل الروح القدس على التلاميذ "وصار بغتة من السماء صوت كما من هبوب ريح عاصفة وملاً كل البيت حيث كانوا جالسين وظهرت لهم ألسنة منقسمة كأنها من نار واستقرت على كل واحد منهم وامتلاً الجميع من الروح القدس" (أع ٢ : ٢).

❖ وفي رسالته الأولى إلى أهل كورنثوس يقول معلمنا بولس الرسول "ام لستم تعلمون ان جسدم هو هيكل للروح القدس الذي فيكم" (١ كو ٣ : ١٦).

❖ والروح القدس لا يفارقنا كما كان يحدث في العهد القديم وإنما يعمل فينا دائماً وأعماله كثيرة جداً من الصعب حصرها فهو يعطينا القوة "لكنكم سننالون قوة متى حل الروح القدس عليكم" (أع ١ : ٨). وهو يعطينا المواهب والثمار هي من الروح القدس وهو يقويننا ويعزينا ويكثنا ويعلمنا ويذكرنا بكل شيء ويقودنا إلى التوبة.



## The Holy Spirit

- ❖ Today we celebrate today the feast of the coming of the Holy Spirit upon the disciples. It is the feast of the birth of the church which was realized according to the promise of the Lord Jesus Christ to the disciples `` And, being assembled together with them, commanded them that they should not depart from Jerusalem, but wait for the promise of the Father, which, said He, you have heard of me`` (acts 1:4). The coming of the Holy Spirit is a true promise from the Lord. But who is the Holy Spirit, and did He exist in the Old Testament or did we just know Him in the New Testament?
- ❖ The Holy Spirit is God Himself, we believe in the Trinity as one God. When we mark the cross we say in the name of the Father, the Son and the Holy Spirit One God Amen.
- ❖ The Holy Spirit in the Old Testament: ``And the earth was waste and void; and darkness was upon the face of the deep: and the Spirit of God moved upon the face of the waters`` (Genesis 1 : 2).
- ❖ In the Old Testament the Holy Spirit came upon persons to give them specific talents. He came upon prophets and some kings and judges. The Holy Spirit could depart from people as it did happen to Saul the king.
- ❖ But in the New Testament, the Holy Spirit is upon us all as it came upon the disciples ``And suddenly there came a sound from heaven as of a rushing mighty wind, and it filled all the house where they were sitting. And there appeared unto them cloven tongues like as of fire, and it sat upon each of them`` (acts 2: 2) ز
- ❖ Saint Paul says in his first epistle to the Corinthians 3: 16 ``know you not that you are the temple of God, and that the Spirit of God dwells in you?``
- ❖ The Holy Spirit does not depart from us as it happened in the Old Testament but He is always working in us and His works are so many that it is difficult to limit them as He gives us the strength `` But ye shall receive power, after that the Holy Ghost is come upon you`` (Acts 1: 8). He gives us the talents and the fruits are of Him. He strengthens us, comforts us, convicts us, teaches us, reminds us with everything and leads us to repentance.

Church News and Schedule by telephone: 514 274-1589

Church's website [www.stmarkmontreal.ca](http://www.stmarkmontreal.ca)

For visitation, please contact any of the fathers and leave a message

Fr. Pishoy Saad: 514-274-6119 [fpishoy@stmarkmontreal.ca](mailto:fpishoy@stmarkmontreal.ca)

Fr. Mikhail Aziz: 514-278-3859 [frmikhail@stmarkmontreal.ca](mailto:frmikhail@stmarkmontreal.ca)

Fr. Antonios Attalla: 514-947-6272 [franthonv@stmarkmontreal.ca](mailto:franthonv@stmarkmontreal.ca)

For church information [mark@stmarkmontreal.ca](mailto:mark@stmarkmontreal.ca)

Service schedule	جدول مواعيد الخدمة			
+ Confessions	Tue	4 - 7½	PM	+ إعتراقات
+ The Holy Liturgy	Wed	5½ - 7½	AM	+ القداس الإلهي
+ Prayer Meeting	Thu	7½	PM	+ إجتماع صلاة
+ The Holy Liturgy	Fri	8 - 10	AM	+ القداس الإلهي
+ Confessions	Fri	7½ - 10	PM	+ إعتراقات
+ Youth Meeting	Fri	8 - 9½	PM	+ إجتماع الشباب
+ St. Monica and St. Augustine group meeting	Fri	8½ - 9½	PM	+ إجتماع أسرة القديسة مونيكا والقديس أغسطينوس
+ Coptic hymns class (KG - Grade 6)	Sat	1 - 3	PM	+ درس ألحان و قبطي (grade 6 - KG )
+ Sons of Light Club (age 10 - 16)	Sat	2 - 7	PM	+ نادي أبناء النور (سن 10 - 16 سنة)
+ Angels Club	Sat	3 - 7½	PM	+ نادي الملائكة
+ Vespers prayer, sermon and praises	Sat	7½	PM	+ عشية ، العظة ، التسبحة
+ The Holy Liturgy	Sun	8½ - 11	AM	+ القداس الإلهي
+ Sunday School	Sun	11½ - 12½	AM	+ مدارس الأحد
+ Meeting of the Eritrean brethren	Sun	12½ - 1½	PM	+ إجتماع الأخوة الإرتريين
+ Service meeting	Sun	1 - 2	PM	+ إجتماع الخدمة
+ Coptic hymns class (grades 7 - 11)	Sun	1 - 3	PM	+ درس ألحان و قبطي (grade 7 - 11 )
+ Coptic hymns class (cegep and +)	Sun	2 - 4	PM	+ درس ألحان و قبطي (cegep & +)

## أخبار الكنيسة

١. تقام صلوات السجدة من الواحدة والنصف حتى الرابعة مساءً - ويبدأ صوم الرسل غداً الإثنين وكل عام وأنتم بخير.
٢. يوافق يوم الجمعة ١٢ يونيو تذكار تكريس مذابح الكنيسة ومعموديتها ١٩٨٣.
٣. عشية السبت القادم نتابع دراسة الموضوعات العائلية.
٤. تقام الكنيسة معسكر صيفي لأطفال المرحلة الابتدائية ابتداءً من الأسبوع الأخير من يونيو وحتى نهاية أغسطس.
٥. يستمر تسجيل مؤتمر Juniors للفصول ٤ - ٧ لدى خدام المرحلة وميعاده من ٣ - ٥ يوليو القادم.

### معمودية مقدسة

تهنيء الكنيسة أولادها وترجو لهم نمواً في القامة والنعمة: مايكل ولورين وابنيهما أنطوني وأندرو

### إكليل مبارك

- تهنيء الكنيسة أحبائها بالإكليل المبارك وترجو لهم حياة مباركة ومثمرة
١. مارتن ميلاد وعروسه سالي فارس
  ٢. سامر عطا الله وعروسه ريم منصور

## CHURCH NEWS

1. ``El Sagda`` prayers will be today from 1:30 p.m. - 4:00 p.m. and tomorrow starts the fast of the apostles.
2. Friday 12 June will be the commemoration of the consecration of the altars of our church and its baptistry in 1983.
3. Next Saturday vespers sermon will be about the family subjects.
4. The church is organizing a summer camp for the children of the primary stage starting the last week of June till the end of august.
5. Registration started for Juniors convention (grades 4 to 7). The convention dates are 3, 4 and 5 July.

### Blessed Baptism

The Church congratulates her children, May God bless their upbringing and growth:

Michael and his wife Loraine for the baptism of their twin Anthony and Andrew

### Holy Matrimony

The church congratulates her beloved for the Holy Matrimony and wishes them a happy and fruitful life

1. Martin Milad and his bride Sally Fares
2. Samer Atalla and his bride Rim Mansour